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بی اعتنایــی به اجرای قانون هوای پــاک به بهانه کمبود یا 
نبود بودجه، سبب شده کلانشــهر اصفهان در چهار فصل 
سال از هوای پاک محروم باشد.به گزارش مهر، به رغم آنکه 
آلودگی هوا سال هاست در کلان شهرها بدون مانعی جولان 
می دهد و مردم در نقاط مختلف کشور از آن رنج جسمی و 
روحی می برند، تاکنون ردیف بودجه مناســبی برای اجرای 
قانون هــوای پاک اختصاص نیافتــه و مزیت رقابتی برای 
تولیدکنندگان خودرو و بنزین در داخل فراهم نشده تا این 

بحران به سوی راهکار پیش رود.
سال هاســت، در اقصــی نقــاط کشــور به خصــوص در 
کلان شهرهایی چون اصفهان، تهران، اراک، مشهد و تبریز 
موضوع آلودگی هوا به یک مســاله مزمن و لاینحل تبدیل 
شده است. صنایع آلاینده در اطراف شهرهای بزرگ بدون 
هیــچ مانعی به فعالیت آلاینده خــود ادامه می دهند و هر 
روز بر تعداد خودروها و موتورســیکلت های آلاینده افزوده 
می شــود و میزان بیماری های جســمی و روانی ناشــی از 
آلودگی هوا در کودکان، ســالمندان و همه اقشار مردم در 
میان دود و آلاینده های بیماری زا رو به افزایش است.دولت 
و مجلس در تیرماه سال ۱۳۹۶ قانون هوای پاک را مصوب 
کردند اما این قانون تا امســال بدون بودجه مناسب و اقدام 
عملی درخور همچنان بــر زمین مانده و خاک می خورد و 
حتی تکرار گلایه های مردم و بیماران نفس بســته و مرگ 
و میرهای مرتبط، گــره ای از این کلاف پیچیده قدیمی باز 
نکرده است.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در دیدار 
اخیرش با بازرسان قضائی و کارشناسان سازمان بازرسی کل 
کشور در خصوص بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی در 
اجرای قانون هوای پاک با اشــاره به چالش تأمین اعتبارات 
در بحــث اجرای قانــون هوای پاک، گفت کــه ما از تمام 
ظرفیت های قانونی در این زمینه اســتفاده خواهیم کرد اما 
باید راهکارهایی اتخاذ شــود که اثر آنها در کاهش آلودگی 
هوا دیده شــود.به گفته علی سلاجقه در قانون هوای پاک 
۱۷۴ تکلیف برای دســتگاه های اجرایی پیش بینی شده اما 
دستگاه های اجرایی به وظایف خود عمل نمی کنند و این در 
حالی اســت که برخی از شهرهای کشور به سمت وضعیت 
جوی خطرناک در حال حرکت هســتند و دســتگاه های 
اجرایی باید با عمل به تکالیف خود مانع از این اتفاق شوند.
بهزاد اشَــجَعی، عضو ســابق کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوای کلانشــهرها به خبرنگار مهــر می گوید: قانون هوای 
پاک سال ۱۳۹۶ تصویب شــده و قبل از آن نیز مصوبات، 
آئین نامه ها و قوانین بسیاری داشتیم که راهکارهای کاهش 
آلودگی هوا در آن قوانین آمده و مصوب شده بود و براساس 
برنامه چند ســاله باید اجرا می شدند اما متأسفانه از زمان 
تصویــب قانون هوای پاک تاکنون درصد بالایی از مواد این 

قانون اجرا نشده است.
وی با اشــاره به گزارشات سازمان بازرســی کشور، دیوان 

محاسبات و ســازمان محیط زیســت، می افزاید: براساس 
گزارش این ســه نهــاد درصد زیادی از قانــون هوای پاک 
اجرا نشــده متأســفانه و دلیل عمده ای که برای آن عنوان 
شــده عدم تخصیص اعتبار و نبود بودجه اعلام شده است.
عضو سابق کارگروه ملی کاهش آلودگی هوای کلانشهرها 
خاطرنشــان می کند: از زمانی که قانون هوای پاک تصویب 
شد هیچ ردیف بودجه ای برای اجرا نداشت تا سال گذشته 
که ردیفی حدود ۲۸۰ میلیارد تومان به آن اختصاص دادند 
که در برابر تکالیف تعیین شــده برای دستگاه های مختلف 

در قانون هوای پاک رقمی نیست.
اشــجعی با بیان اینکه اجرای قانون هوای پاک مســتلزم 
تأمین بودجه در لوایح سالیانه است، تصریح می کند: دولت 
و مجلس در لایحه بودجه ســال آینــده ۱۴۰۲ باید ردیف 
بودجــه ای برای قانون هوای پاک در نظر بگیرند و ذیل آن، 
راهکارها را احصــا و اولویت بندی کنند و اعتبار مورد نیاز 
برای ســال آینده اختصاص دهند.وی با اشــاره به بودجه 
امســال دولت برای قانون هوای پاک، می گوید: متأســفانه 
اقدام خاصی نشــده؛ البته شــهرداری تهران یا شهرداری 
چند کلانشهر دیگر در راستای نوسازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی تعدادی محدود اتوبوس و تاکسی خریداری کردند 
اما غالب راهکارها برای کاهش آلودگی هوا مسکوت است.
عضو سابق کارگروه ملی کاهش الودگی هوای کلانشهرها با 
 pm10 و pm2.5 بیــان اینکه در حال حاضر ذرات معلق
مشکل اصلی آلودگی هوای شــهرهای ما است، می افزاید: 
دولت باید با بررســی منابع انتشار این آلاینده ها و براساس 
سهمی که در آلودگی دارند و نیز هزینه اجرای راهکار برای 
کاهش آلایندگــی، منابع آلاینده را برای کاهش آلایندگی 

اولویت بندی کند. آن بخشــی کــه اعم از ثابت و متحرک 
بیشــترین کاهش انتشار را با کمترین هزینه ایجاد می کند 

باید در اولویت اجرا و تخصیص منابع اعتباری قرار گیرد.
اشــجعی با بیان اینکه اسقاط خودروهای فرسوده ضروری 
است، خاطرنشــان می کند: خودروهای فرسوده به ویژه در 
حمل و نقل عمومی باید نوسازی شود که این مهم مستلزم 
منابع اعتباری اســت و تا وقتی منابع تأمین نشود، اسقاط 
خودروهای فرســوده ممکن نیست از این رو بخشی از این 
منابع را دولت باید از طریق بودجه عمومی تأمین کند.وی با 
بیان اینکه برای اجرای قانون هوای پاک اگر ردیف اعتباری 
متمرکز در نظر گرفته شود و کمک دولتی باشد، می افزاید: 
اسقاط خودروهای فرسوده به نوسازی ناوگان و تأمین منابع 
مالی گره خورده که باید این زنجیره از ابتدا درســت شود.
به گزارش مهر، اصفهان، آلوده ترین کلانشهر ایران به شمار 
مــی رود. وجود بیش از ۱۶ هــزار واحد صنعتی و خدماتی 
در این اســتان، اصفهان را به یکــی از قطب های صنعتی 
کشور تبدیل کرده اما از سوی دیگر دردمند مصائب زیست 
محیطی چون آلودگی هوا و خشــکیدگی است.کلانشــهر 
اصفهان با روزانه بالغ بــر یک میلیون تردد خودرو با ۴۰۰ 
واحد صنعتی آلاینده احاطه و آلودگی هوا چهار فصل شده 
و نفس شــهر را به شــماره انداخته است و مردم از تنفس 
هوای پاک محروم اند. ۸۵ روز هوای آلوده و ۱۱۷ روز هوای 
سالم بیانگر وضعیت بحرانی هوای این کلانشهر طی امسال 

است.
احمــد رضا لاهیجــان زاده، سرپرســت اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان به خبرنگار مهر می گوید: همه 
دســتگاه های اجرایی باید برای کاهش آلودگی هوای شهر 

اصفهان به میدان بیایند. بین ۱۸ تا ۲۴ دستگاه اجرایی در 
قانون هوای پاک در قبال آلودگی هوا وظیفه دارند که همه 

باید به تکالیف خود عمل کنند.
وی می افزاید: در صدد تشکیل فوری جلسه کارگروه کاهش 
آلودگی هوای اصفهان در اســتانداری هستم تا این وظایف 
به دســتگاه ها گوشزد شــود زیرا برای دو سه ماه آینده که 
این ورژن )وارونگی دما( در پیش است پیش بینی می کنیم 
که وضعیت هوا بحرانی شــود و بایــد از هم اکنون تکالیف 
دستگاه ها مشخص باشد.سرپرست اداره کل حفاظت محیط 
زیست اســتان اصفهان با بیان اینکه از هم اکنون برنامه ها 
و سیاســت کاری خود را برای ساماندهی سه منبع آلاینده 
اطراف شهر اصفهان شروع کرده ایم، تاکید می کند: کاهش 
آلودگی هوای شهر اصفهان مستلزم همکاری همه دستگاه ها 
و اجرای قانون هوای پاک است.لاهیجان زاده ادامه می دهد: 
طرح جامع کاهش آلودگی هوا از گذشــته وجود داشته اما 
افراد و دستگاه های مسئول که نسبت به کاهش آلایندگی 
مکلف شــدند آنچنان که باید و شــاید به میدان نیامدند و 
البته در مورد آلودگی هوا احکام قوی وجود ندارد.وی بیان 
می کنــد: کاری که در حال حاضر در زمینه آلودگی هوا در 
پیش گرفته ایم، ساماندهی کوره های آجر در شرق اصفهان 
و همچنین نزدیک به شــهر در منطقه دولت آباد و برخوار 
وجود دارد. این کوره ها فوری باید ســاماندهی شود هرچند 

که برنامه ساماندهی نیز تا حدودی جلو رفته است.
سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیســت با اشــاره به 
وجود صدها واحد ریخته گــری در اصفهان، می گوید: این 
ریخته گری ها باید طبق قوانین قبلی توسط سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و شــهرداری، به عنوان کارگاه های مزاحم 
شهری به بیرون از شهر منتقل می شدند و محلی در خارج 
از فضای شهر برای آنها جانمایی می شد اما تعدادی انگشت 
شــمار از این واحدهای ریخته گری از شهر خارج شدند. در 
این راستا اکنون پیش نویس خروج واحدهای ریخته گری 
را آمــاده کردیم و آن را به جریان خواهیم انداخت؛ هرچند 
شاید کار یکی دو ساله باشد اما خروج این ها به عنوان یکی 
از منابع آلوده کننده هوای شــهر اصفهان تأثیر شــگرف و 
مهمی خواهد داشــت.به گزارش مهر، سهم استان اصفهان 
طی دو ســال گذشــته از بودجه برای اجرای قانون هوای 
پاک صفر بوده است و دستگاه های اجرایی دلیل ترک فعل 
خود را نبود بودجه و اعتبارات اعلام می کند.مهر ماه امسال 
شهرداری اصفهان در راستای اجرای قانون هوای پاک ۳۵۰ 
اتوبوس درون شهری شامل ۲۴۰ دستگاه اتوبوس بازسازی 
شــده، ۵۶ دســتگاه اتوبوس جدید و ۵۳ دستگاه اتوبوس 
کوچــک با اعتباری بالغ بر ۴۹۰ میلیارد تومان وارد ناوگان 
حمل و نقل درون شــهری اصفهان کرد اما متهمان اصلی 
آلودگی هوای این شــهر از جمله صنایــع فولادی و نفتی 

همچنان قانون گریزند.

قانون هوای پاک در تنگنای بودجه

 اصفهان بدون یک روز هوای پاک
برگزاری بزرگداشت روز جهانی تخم مرغ در تبریز

گروه شهرستانها - زینب طاهر:  برگزاری  بزرگداشت روز جهانی تخم مرغ 
با مشارکت سازمان جهاد کشاورزی استان آذربایجان شرقی واتحادیه مرغداران 
تخم گذار اســتان در ۱۷ مهر در ســالن پتروشــیمی تبریز با استقبال پرشور 
مردم غیور آذربایجان واســتانهای همجوار برگزار شــد . معاون بهبود تولیدات 
دامی سازمان جهادکشاورزی اســتان آذربایجان شرقی گفت: سرانه تولید تخم 
مرغ اســتان ۲۳.۸۳ کیلوگرم بوده و از سرانه تولید کشور که ۱۲.۴۳ کیلوگرم 

می باشد به میزان ۱۱.۴ کیلوگرم بیشتر است. 
صمد زمانزاد قویدل در نشســت خبری به مناسبت روز جهانی تخم مرغ که در 
محل دفتر اتحادیه مرغداران تخم گذار اســتان آذربایجان شرقی برگزار شد با 
بیان اینکه بیش از ۳۷ هزار تن از تولید تخم مرغ استان مازاد بر مصرف می باشد 
ادامه داد: این میزان تولید مازاد به ســایر اســتانهای کشور ارسال و در برخی 
مواقع به کشــورهای همجوار صادر می گردد.وی با بیان اینکه استان آذربایجان 
شرقی دارای ۲۰۳ واحد مرغداری تخمگذار دارای پروانه بهره برداری با ظرفیت 
۱۰ میلیون و ۳۳۷ هزار و ۲۳۸ قطعه می باشد افزود: آذربایجان شرقی با تولید 
سالانه بیش از ۹۷ هزار و ۸۰۰ تن تخم مرغ یکی از قطب های مهم و تاثیر گذار 
در تولید تخم مرغ کشــور بوده و حدود ۹٫۵ درصد از تخم مرغ کشــور در این 
استان تولید می گردد. معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزی استان 
اظهار کرد: تخم مرغ یکی از ارزانترین و کاملترین غذاهای پروتئینی اســت که 
می تواند تأثیر به سزایی در رفع سوء تغذیه موجود در جامعه ویژه در گروه های 
نوزادان، کودکان، زنان بارده و شــیرده داشته باشــد.وی با بیان اینکه ایران به 
عنوان دهمین کشور تولیدکننده تخم مرغ در جهان شناخته می شود گفت: در 
هشــت سال گذشته سرانه مصرف تخم مرغ در ایران از ۱۶۰ عدد به ۱۸۲ عدد 

رسیده ولی این مقدار هنوز کافی نیست. 

آب شرب بیش از ۲۴ هزار نفر در شوش پایدار شد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان از بهره برداری از سه پروژه آبرسانی 
در شهرستان شوش خبر داد و گفت: با بهره برداری از این طرح ها آب شرب بیش 
از ۲۴ هزار نفر پایدار شده است.محمدرضا کرمی نژاد در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: ســه پروژه آبرسانی در شهرستان شوش برای جمعیت تحت پوشش بیش 
از ۲۴ هزار نفر وارد مدار بهره برداری شــد و آب این مناطق با اجرای این پروژه 
پایدار شده اســت.وی با بیان اینکه عزم دولت و توجه وزارت نیرو و آبفا کشور 
برای آبرسانی به شهرها و روســتاهای خوزستان قابل توجه است، افزود: پروژه 
چاه شهرک ابوذر و شهرک دانیال برای جمعیت تحت پوشش ۱۴ هزار نفر وارد 

مدار بهره برداری شده است تا آب این مناطق پایدار شود.
مدیرعامل آبفا خوزســتان ادامه داد: با اجرای خط انتقال از این چاه ها تا شبکه 
آب شهری شهرستان شــوش و نصب الکتروپمپ شناور، تابلوی برق و احداث 
دیــوار محوطه، این پروژه با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان وارد مدار شــده 
است.کرمی نژاد عنوان کرد: پروژه آبرسانی به روستای خلف مسلم و جوی مجید 
از بخش مرکزی شــهر شوش با اعتبار ۲۰ میلیارد تومان برای جمعیت ۶ هزار 
و ۳۰۰ نفر دیگر پروژه آبرســانی است که تکمیل و وارد مدار بهره برداری شده 
اســت.وی ادامه داد: همچنین پروژه آبرسانی به روستاهای خشان و حلوه هانی 
با جمعیت ۲ هزار نفر از بخش مرکزی شهرســتان شــوش تکمیل و وارد مدار 

بهره برداری شده است.

فرار بیمه ای ۴٠ درصدی در فارس
مدیرکل تامین اجتماعی اســتان فارس فرار بیمه ای را یکی از مشــکلات این 
ســازمان برشمرد و با اشاره به فرار بیمه ای ۴۰ درصدی در فارس، گفت: بخش 
عمده ای از فرار بیمه ای مربوط به صنوف است.ابراهیم کشاورز بیان کرد: از ۸۷ 
هزار واحد صنفــی فعال در فارس تنها ۶۰ درصد واحدها پرونده در ســازمان 
تامین اجتماعی دارند. یعنی ۴۰ درصد از آنها پرونده بیمه ای تشکیل نداده اند و 
به نوعی فرار بیمه ای دارند.او همچنین با بیان اینکه در حال حاضر ماهانه ۱۴۰۰ 
میلیارد تومان مستمری بازنشستگی در فارس پرداخت می شود، افزود: این عدد 
۳۰ درصد بیشــتر از بودجه کل استان اســت و گردش مالی بالا در این بخش 
را نشــان می دهد.مدیرکل تامین اجتماعی فارس اضافه کرد: در حال حاضر در 
فارس ۲۴۰ هزار نفر مستمری بگیر وجود دارد که افزایش رقم پرداختی به آنها 
موجب شــده تا در تامین منابع مالی دچار مشکل شویم.کشاورز با بیان اینکه 
بیمه زنان خانه دار در فارس در شش ماهه اول امسال رشد بسیار خوبی داشته 
است، گفت: در این مدت ۴ هزار و ۵۰۰ نفر از زنان خانه دار استان تحت پوشش 
این بیمه قرار گرفته اند.او همچنین از استقبال از بیمه دانشجویی سخن گفت و 
بیان کرد: در این طرح با پرداخت کمترین نرخ حق بیمه فرد می تواند ســنوات 
دوران اشــتغال را کسب و در زمان آغاز به اشــتغال به آن اضافه کند.مدیرکل 
تامین اجتماعی فارس نرخ حق بیمه دانشجویی را ۱۲، ۱۴ و ۱۸ درصد اعلام و 
خاطرنشان کرد که دانشجویان تحت پوشش والدین، می توانند با پرداخت ۵۲۰ 
هزار تومان از خدمات بیمه ای تامین اجتماعی بهره مند شــوند و روش استفاده 

از بیمه دانشجویی، خوداظهاری است.

تمام اراضی ملی البرز سند دار شده است
مدیرکل منابع طبیعــی البرز گفت: اصولی ترین راهــکار جلوگیری از تخریب 
و تصرف اراضی ملی توســط افراد ســودجو و فرصت طلب اخذ اسناد مالکیت 
اراضی ملی به صورت تک برگ و کاداســتر شده است.حامد فرضی در گفت وگو 
با ایســنا، اظهار کرد: در حــال حاضر کل ۳۷۰ هزار هکتــار اراضی ملی البرز  
در سامانه کاداستر به ثبت رسیده اســت.وی ادامه داد: کاداستر منابع طبیعی 
عبارت اســت از نقشــه های رقومی دارای مختصات با دقت هندسی استاندارد، 
که بر اساس تشخیص ســازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری کشور از محدوده 
منابع ملی و اراضی مســتثنیات تهیه شده و باید در محدوده های ثبتی سازمان 
ثبت اســناد و املاک کشور به همراه نوع پوشش گیاهی در محدوده منابع ملی 
سند صادر شود.مدیرکل منابع طبیعی البرز اضافه کرد: اسناد تک برگ کاداستر 
شــده دارای مختصات مکان مبنا بوده و موقعیت اراضی ملی و جداسازی آن از 
اراضی مستثنیات اشخاص را با حدود معین و مشخص تفکیک می کند.فرضی 
توضیح داد: اصولی ترین راهکار جلوگیری از تخریب و تصرف اراضی ملی توسط 
افراد ســودجو و فرصت طلب اخذ اسناد مالکیت اراضی ملی به صورت تک برگ 

و کاداستر شده است.
این مســئول در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به تدوین نقشه های 
بحرانی استان از نظر سیل خیزی و تصرفات، دام مازاد، آتش سوزی و...  توضیح 
داد: به دنبال پایش هوشمند ماهواره ای  اراضی ملی هستیم و با انعقاد قرارداد 
با شــرکت مد نظر، تمام اراضی ملی بر اساس سامانه ای مشخص پایش خواهد 
شــد.وی ابراز کرد: با پایــش ماهواره ای امکان رصد ۲۴ ســاعته اراضی ملی با 
مختصات دقیق ایجاد می شــود و هرگونه تغییر از تصرف گرفته تا چرای دام به 
سرعت رسیدگی می شود.فرضی اضافه کرد: با همراهی دستگاه قضا و راه اندازی 

پایش ماهواره ای تخلف در ارضی ملی تقریبا غیر ممکن خواهد شد.

توزیع واکسن »آنفلوآنزا« در ۳٠٠ داروخانه کرمانشاه
معاون غذا و دارو دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشاه از توزیع واکسن آنفلوآنزا در 
بیش از ۳۰۰ داروخانه اســتان خبر داد.دکتر مجرب در گفت و گو با ایســنا، با 
بیان اینکه بهترین زمان تزریق واکسن آنفلوآنزا از اواخر شهریور تا پایان آبان ماه 
است، گفت: در همین راستا به میزان کافی واکسن آنفلوآنزا وارد استان شده و 
در میان ۳۰۲ داروخانه اســتان توزیع شده است.وی افزود: این واکسن ها از سه 
برند متفاوت هستند و برحسب نوع برند، قیمت آنها از ۱۵۶ هزار تومان تا ۲۱۳ 
هزار تومان متغیر است.مجرب با بیان اینکه برای بیماران خاص واکسن آنفلوآنزا 
به صورت جداگانه توســط معاونت بهداشــتی دانشگاه تأمین و توزیع می شود، 
گفت: واکسن های توزیع شــده در داروخانه ها برای استفاده سایر گروه های در 

معرض خطر ابتلا به آنفلوآنزا است.
معاون غذا و دارو دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشــاه کودکان زیر شش سال، 
ســالمندان بالای ۶۵ ســال، بیماران مزمن ریوی، کلیوی و نیز بیماران قلبی، 
بیماران مبتلا به دیابت، کادر بهداشت و درمان و زنان باردار را از جمله گروه های 
در معرض خطر این بیماری عنوان کرد که واکســن آنفلوآنزا برای آنها توصیه 
می شــود. مجرب خاطرنشــان کرد: همچنین توصیه می شــود زنانی که قصد 
بــارداری در پاییز را دارند نیز حتماً واکســن آنفلوآنزا تزریق کنند.معاون غذا و 
دارو دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با بیان اینکه کمبودی در زمینه این واکسن 
در استان وجود ندارد، گفت: علاوه بر توزیع واکسن در سطح داروخانه ها، میزان 
مناســبی از واکسن نیز در انبار شــرکت های دارویی استان موجود است و هر 
میزان که تقاضای بازار باشد، توزیع می شود.این مسئول میزان پیشگیری واکسن 
آنفلوآنزا را در برندهای مختلف آن متغیر دانست و افزود: این واکسن ها می توانند 

تا حد زیادی از شدت ابتلای افراد به آنفلوآنزا کم کنند.

اخبار کوتاه

دشــت خاتون آباد در کرمان به دلیل آلودگی 
صنعتــی به یکی از نمادهای آلودگی زیســت 
محیطــی تبدیل شــده و علیرغــم وعده ها 
ساکنان روســتاهای این دشــت با مشکلات 
جدی مواجه هســتند.به گزارش مهر، ســال 
۷۴ بــود که در راســتای توســعه طرح های 
معدنی و صنعتی اســتان کرمان و با توجه به 
جلوگیری از خام فروشــی کارخانه ذوب مس 
در دشــت خاتون آباد شهرستان شهربابک در 
اســتان کرمان احداث شد.هدف از احداث این 
کارخانه جلوگیری از خام فروشی سنگ معدن 
استخراجی از معادن مس شهربابک بود و مردم 
منطقه شادمان از ورود صنعت به شهرستان و 
ایجاد اشتغال؛ از احداث این کارخانه استقبال 
کردند، اما دیری نپایید که آلودگی های شدید 
ناشی از دود و پس ماند های این کارخانه دشت 
خاتون آباد که یکی از سر سبزترین دشت های 
استان کرمان محسوب می شود و مراتع و مزارع 
گســترده ای در خود جای داده بود را به مواد 

شیمیایی و فلات سنگین آلوده کرد.

مشــکل اساســی اینجا بود که در ساخت این 
کارخانه از تکنولوژی روز دنیا اســتفاده نشده 
بــود و همیــن امر موجب آلودگی دشــت به 
فلزات سنگین شــد. نتیجه این آلودگی تلف 
شــدن هزاران رأس دام و خشک شدن مزارع 
و باغ ها بود و شدت آلودگی به حدی است که 
در بخشــی از دشت دیگر امکان رویش گیاه و 
چرای دام وجود ندارد.شهربابک را در کرمان به 
عنوان قطب دامداری می شناسند اما در دشت 
خاتون آبــاد دیگر امکان ادامــه دامداری نیز 
وجود نــدارد و پرداخت غرامت به دامداران به 
دلیل تلف شدن دام ها به روندی عادی تبدیل 
شــد به طوری که هر دامدار بعد از تلف شدن 
دام آن را به مراکز مشــخص منتقل و غرامت 

تلف شدن دام را دریافت می کند.
حالا بعد از ۲۷ ســال از احــداث این کارخانه 
و وعده هــای بســیاری کــه در خصوص رفع 
آلودگی این واحد صنعتی داده شده است ولی 
دامداران شــهربابک از تلف شدن دام ها گلایه 
دارند و آلودگی در این دشــت هر چند که به 

گفته مســئولان کارخانه مربوطه کم شده اما 
همچنــان ادامه دارد.در حالی کــه این روزها 
به دلیل خشکســالی مســئولان ارشد کرمان 
سعی دارند معادن را گسترش دهند و طبیعتاً 
صنایع وابسته نیز توسعه می یابد مسائل زیست 
محیطی کمتــر مورد توجه قــرار می گیرد و 
موضــع گیری مشــخصی نیــز در خصوص 
آلودگی های دشت خاتون آباد انجام نمی شود.

افتتــاح گاه و بیگاه معادن مختلف و طرح های 
صنعتی در مناطقی که در گذشته بکر و دست 
نخورده بودند اند نیز این نگرانی را ایجاد کرده 
است که مشکل دشت خاتون آباد امکان تکرار 
مجدد در اســتان کرمــان دارد.محمد یکی از 
دامداران خاتون آباد است که در گفتگو با مهر 
می گوید: میزان آلودگی دشت به حدی است 
که دام ها با تغذیه از مراتع باقیمانده در دشت 
و نوشیدن آب به مرور دچار بیماری می شوند 
و بررســی هایی که انجام داده ایــم نیز وجود 
فلزات ســنگین در لاشه ها را تأیید می کند، ما 
در گذشــته درآمدمان از پرورش دام و فروش 
محصولات و گوشت بود اما این روزها باید بعد 
از تلف شدن دام ها به فکر گرفتن غرامت تلف 
شدن دام باشــیم.وی می گوید: برخی از مردم 
تصور می کنند که با اشتغالی که این کارخانه 
ایجاد کرده زمینه کار برای جوانان مهیا شــده 
است اما ســوال من این است مگر خود ما در 
این دشت زندگی نمی کنیم و از گوشت همین 
دام هــا تغذیه نمی کنیم؟ آیا مراجع پزشــکی 
میــزان آلودگی های این کارخانه را بررســی 

کرده اند؟
وی می افزایــد: برخی از مردم از این دشــت 
مهاجرت کرده اند اما بسیاری هم همچنان به 
کار دامداری در اطراف دشت مشغول هستند 
اما آلودگی این منطقه را در برگرفته و بسیاری 
از درختان خشــک شــده اند و دام ها نیز تلف 
می شوند.احمد یکی دیگر از اهالی این منطقه 
می گوید: چندین روستا در اطراف این کارخانه 
وجود دارد و همه مــردم هم امکان مهاجرت 
ندارند چندین سال از زمان افتتاح این کارخانه 
و وجود این آلودگی ها گذشــته است و سوال 
این اســت که هنوز تصمیم جــدی برای رفع 
آلودگی انجام نشده است.وی افزود: استانداری 
کرمان و محیط زیســت باید موضع خود را در 
این خصوص اعلام کنند زیرا روستاییان دچار 
خسارت های جدی شــده اند و دام های ما در 
حال تلف شــدن است.معاون عمرانی استاندار 
کرمان نیز در گفتگو با مهر اظهارداشت: برای 
جلوگیری از خسارت دامداران تصمیم گرفته 
شده است تا شعاع ۱۵ کیلومتری این کارخانه 
دام ها خریداری و جمع آوری شوند و خسارات 
دامداران نیز پرداخت شود.سید مصطفی آیت 
الهی موســوی افزود: اقدامــات لازم نیز برای 
متوقف کردن آلودگی کارخانه نیز انجام شده 
و اقداماتی نیز در این راستا انجام شده است و 
همچنان در حال پیگیری برای کاهش آلودگی 
اســتانداردهای زیست  بر رعایت  هستیم.وی 
محیطــی در خصوص فعالیت صنایع و معادن 
تاکیــد کرد و گفت: این یــک اصل در اجرای 

طرح های صنعتی و معدنی است.
این در حالیست که حسین رشیدی، مدیرکل 
دامپزشکی کرمان نیز در این خصوص در جمع 
خبرنگاران گفت: مشکلات زیست محیطی در 
دشــت خاتون آباد وجود دارد و دامداران نیز 
می خواهنــد که در خصوص رعایت مســائل 
زیســت محیطی نظارت جدی انجام شود.وی 
افزود: در خصوص کارخانه خاتون آباد بیشــتر 
نگاه توسعه ای بوده و به مسائل زیست محیطی 
کمتر توجه شــده اســت در حالی که باید در 
زمان احــداث کارخانه هــا و صنایع نظارت ها 
در این بخش افزایش یابد.رشــیدی ادامه داد: 
متأســفانه آلودگی های به وجود آمده در گذر 
زمان از بین نمی رود و همین مســاله موجب 
بروز مشکلاتی برای مردم شده است و عناصر 
سنگین در خاک می ماند و در نهایت گیاهانی 
که رشد می کنند آلوده هستند.با وجود اثبات 
آلودگی در دشــت خاتون آباد و کوتاهی های 
صورت گرفته در خصوص نظارت های زیست 
محیطی اما مســئولان اســتان کرمان در این 
خصوص دســت به عصا اظهار نظر می کنند و 
مشــخص نیست سرانجام این دشت آلوده چه 
خواهد شد.افزایش نظارت های محیط زیست 
و توجه به پیوســت های زیســت محیطی در 
طرح هــای صنعتــی و معدنــی در حالی که 
مسئولان کرمان بر توسعه معادن تاکید دارند 
یکی از ضروریات اســت که باید در نظر گرفته 
شــود تا در آینده شاهد ایجاد یک خاتون آباد 

دیگر در استان نباشیم.

 گروه شهرستانها -  قادر صادقزاده: شهردار 
تبریز از بررســی موضوع خواهــر خواندگی با 
شهر »لاپاز« کشــور بولیوی خبر داد و گفت: 
با این اقدام می توانیم روابط خود در حوزه های 
فرهنگی را گسترش دهیم. یعقوب هوشیار در 
دیدار با سفیر بولیوی در ایران اظهار کرد: دیدگاه 
ضد امپریالیستی علیه آمریکا و صهیونیست نزد 
بولیوی خوشــحال کننده است و دقیقا همان 
پیامی اســت که پنجاه سال پیش حضرت امام 
خمینی )ره( مطرح کرد.وی با بیان اینکه در ۱۰ 
سال آینده شاهد شکست قطعی امپریالیسم و 
صهیونیسم خواهیم بود، افزود: جبهه مشترکی 
که مردم در برابر صهیونیســت و امپریالیست 

غرب تشــکیل داده اند بسیار مهم است. تفکر 
صهیونیستی، تفکری وحشی است و هیچ دین، 
ملیت و زبانی را به رسمیت نمی شناسد.هوشیار 
ابراز امیدواری کرد: آرزومندم کشــور بولیوی و 
مردمان آن در سال های آتی رشد قابل توجهی 
داشته و استقلال و امنیت خود را حفظ کنند.
شــهردار تبریز از تحصیل یکصد هزار دانشجو 
در این شــهر خبر داد و افزود: به لحاظ علمی و 
دانشــگاهی تبریــز یکی از شــهرهای مطرح 
ایران است و شــرکت های دانش بنیان زیادی 
در آن فعالیت دارند.هوشــیار با اشاره به برخی 
جاذبه های تاریخی و فرهنگی تبریز اظهار کرد: 
بازار تبریز بزرگترین بازار مسقف تبریز بوده و 

مجموعه مقبره الشعرا مدفن ۴۰۰ شاعر است. 
همچنین بیــش از یکصد مجموعه تاریخی در 
سطح بین المللی در شهر تبریز وجود دارد.وی از 
تبریز به عنوان یکی از قطب های صنعتی ایران 
نام برد و افزود: به لحاظ جغرافیا و استراتژیکی 
اقتصادی تبریز دروازه ورود به اروپا است و مردم 
این شــهر به اقتصادی بودن معروف هستند.
شهردار تبریز با بیان اینکه تبریز با دو میلیون 
جمعیت در دنیا به عنوان یک جهانشهر مطرح 
اســت، گفت: یکی از عمده ترین موضوعات در 
مورد مــردم تبریز مذهبی بودن آنها اســت و 
امیدوارم این مزیت تبریز پیام صلح این شــهر 

برای جهانیان باشد.

مدیرکل اســتاندارد اســتان بوشــهر گفت: تا دو ماه آینده 
استانداردســازی همه پارک های بازی شهر بوشهر به پایان 
خواهد رســید.محمدرحیم بهره مند در گفت وگو با ایســنا 
اظهار کرد: طبق تفاهمنامه با شــهرداری بوشــهر تا دو ماه 
آینده استانداردسازی همه پارک های بازی این شهر به پایان 

خواهد رسید.
وی بابیان اینکه کودکانی که در بوســتان های ســبز بازی 
می کنند بسیار آسیب پذیر هستند، تصریح کرد:  اگر سرسره 
و تاب بازی اســتانداردهای لازم را نداشــته باشد می تواند 
صدمــات جبران ناپذیری را به کودکان وارد کنند. از این رو 
شــهرداران باید این تجهیزات را از واحدهای تولیدی دارای 
پروانه استاندارد خرید کنند.مدیرکل استاندارد استان بوشهر 
با اشــاره به اینکه دهیارها و شهردارها نسبت به نصب لوازم 
بازی حساسیت داشته باشند، عنوان کرد: برای مثال جنس 
نشــیمگن های تاب های بازی و فاصله گذاری لوازم حرکتی 
و ثابت در بوســتان های بازی ضوابط خاصی دارد.بهره مند 

تصریح کرد: لوازم بازی باید در سامانه سازمان ملی استاندارد 
ثبت شــود و تعمیرات دوره ای انجام بگیرد تا شهری امن و 
عاری از حوادث داشته باشیم. وی در خصوص استانداردسازی 
آسانســورهای عمومی بیان کرد: اداره هــا و مراکز درمانی و 
رفاهی استان بوشهر پیش از آنکه سازمان استاندارد اقدامات 
حقوقی را پی بگیرد، دســتورالعمل های لازم را انجام دهند.
مدیرکل اســتاندارد استان بوشهر به ادراه ها و مراکز درمانی 
و رفاهی استان بوشــهر هشدار داد که بهانه ای در خصوص 
اینکه سازمان استاندارد به یکباره اقدام به مهروموم آسانسور 
کرده است و مردم به دردســر افتاده اند، پذیرفتنی نیست.
بهره مند بابیان اینکه تمام تجهیزات فنی مورد نیاز در استان 
بوشهر موجود است، گفت: برای استانداردسازی آسانسورها 

هیچ وابســتگی به خارج از اســتان نداریم.وی در خصوص 
استانداردسازی جایگاه های سی ان جی استان بوشهر گفت: 
این مراکز مورد بازرســی قرار گرفتند و برخی از آن ها غیر 
استاندارد بودند که مهروموم آن ها در مقطعی صورت گرفت 

و هرکدام که رفع نقص انجام گرفت، رفع پملب شد.
مدیرکل استاندارد استان بوشهر با اشاره به پافشاری برخی 
جایگاه های سی ان جی استان بوشــهر برای عرضه سوخت 
در جایگاه ناایمن، تاکید کرد: ســازمان استاندارد به عنوان 
نماینده مردم هیچگاه این اجازه را نخواهیم داد پایگاه هایی 
که استاندارد لازم را ندارند، فعالیت کنند. بهره مند با اشاره 
به توانمندی سازمان استاندارد استان بوشهر برای مدیریت 
ایمنی پایگاه های ســی ان جی اظهار کرد: حدود ۳۴ جایگاه 

ســی ان جی در استان بوشــهر وجود دارد که ۲ جایگاه غیر 
فعال هســتند و حــدود ۱۷ جایــگاه دارای ضوابط ایمنی 
استاندارد هســتند؛ آن هایی که شرایط بحرانی داشته اند به 
دلیل نگرانی از وقوع حــوادث منجر به حادثه منع فعالیت 

شدند.
وی بابیان اینکه در شــهر بوشهر ۲ جایگاه سی ان جی منع 
فعالیت شــده اند، افزود: برخی از جایگاه های ســی ان جی 
متعلق به شهرداری ها هستند که به صورت کرایه ای واگذار 
می شــوند، اما افرادی که این جایــگاه را به اجاره گرفته اند 

همکاری خوبی برای انجام تعمیرات ندارند.
مدیرکل استاندارد استان بوشهر در خصوص استاندارد سازی 
نازل های سوخت مایع در استان بوشهر بیان کرد: امروز طرح 
پایلوتی در این راســتا کار خود را شروع کرده است و خود 
جایگاه ها از لحاظ ایمنی به صورت رندم بررسی می شود.به 
گفته بهره مند، سازمان اســتاندارد به دنبال عرضه سوخت 

سالم و جلوگیری از کم فروشی است.

اینجا گیاه نمی روید

خم شدن قد »خاتون آباد« در مقابل آلودگی

گسترش روابط فرهنگی تبریز از طریق خواهرخواندگی با شهر لاپاز بولیوی

مدیرکل استاندارد استان بوشهر:

همه پارک های بازی بوشهر استاندارد می شوند


